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گزارش

 مدیران پنجم شهری تکلیف 
۲۶۶۲ ملک را روشن کردند

ایسنا: پیروز حناچی در تشریح سند تحویل و تحول  �
مدیریت شــهری گفت: ایجاد انضباط در ســـاخت و 
سـاز با هدف بازگشـت به مسیر طرح جامع، به عنوان 
مهم تریــن ســند بالادســتی و جلوگیــری از فروش 
ظرفیت های زیسـتی شـهر مهم ترین محور اقدامات 
انجام شـــده در این دوره بــوده کــه اقداماتی مانند 
هوشمندسازی کامل فرایندهای شهرسازی و جلوگیری 
از اعمال ســلیقه در ضوابط صدور پروانه، کاهش ۶۴ 
درصدی متراژ پروانه های صادره مســکونی از ۱۸۱ به 
۶۶ میلیون متر مربع و کاهــش ۷۰ درصدی زیربنای 
پروانه های تجاری صــادره از ۵.۳ به ۱.۷ میلیون متر 
مربع، کاهش ۶۳ درصدی تخلفات تعداد پروانه های 
مسکونی مغایر با دستور نقشه و کاهش ۷۴ درصدی 
مجموع طبقات مازاد در پروانه های مسکونی مغایر 
و کاهش ۸۷ درصدی بلندمرتبه ســازی از ۵۶۷ فقره 
بــه ۷۰ فقره که بخش عمــده ای از آن نیز مربوط به 
توافقات دوره قبل بوده، انجام شــده اســت.  حناچی 
ادامه داد: در راستای سیاست این دوره جدید مدیریت 
شــهری مبنی بر حفاظت از دارایی های غیرمنقول و 
افزایش ذخایر مستغلات، شهرداری تهران موفق شده 
است. از منظر وسعت، مســاحت املاک تملک شده 
به واگذار شــده تقریبا ۱۴ برابر بوده است. در شهریور 
۱۳۹۶، آمــار اولیه تعــداد املاک شــهرداری تهران 
که در اختیار غیر قرار داشــت، ۶۷۴ فقره شــامل ۱۶۶ 
فقــره در اختیار اشــخاص حقوقــی و ۵۰۸ فقره در 
اختیار اشخاص حقیقی اعلام شده بود که با تصویب 
طرح «الزام شــهرداری تهران به ساماندهی واگذاری 
حــق بهره برداری املاک، اراضــی و اموال غیرمنقول 
شــهرداری تهران به اشــخاص حقیقــی، حقوقی و 
مؤسســات عمومــی غیردولتــی و مصوبه اصلاحی 
مربوطه تدقیق» در دستور کار قرار گرفت. بر این مبنا 
با تشــکیل کارگروهی برای شناسایی املاک مذکور تا 
بهار۱۴۰۰، لیست املاک در اختیار اشخاص حقیقی و 
حقوقی، مؤسســات و نهادها به تعداد دوهزارو ۶۶۲ 
ملک اســتخراج شــد. تعیین تکلیف دوهــزارو ۶۶۲ 
ملک در اختیار غیر و ضابطه مندکردن واگذاری املاک 
از طریق اخذ مجوز از شــورای اســلامی شــهر برای 
واگذاری دو فقره ملک برای نخستین بار نیز انجام شد. 
او با بیان اینکه بدهی های مدیریت شــهری در دوره 
پنجم نیز در سه سرفصل بدهی بابت اوراق مشارکت، 
بدهی به پیمانکاران مناطق، سازمان ها و شرکت ها و 
بدهی بانکی و مانده تســهیلات، قابل بررسی است، 
در تشریح این بدهی ها گفت: در این دوره تلاش شده 
است در راستای تأمین مالی پروژه های تملک دارایی 
سرمایه ای، از ظرفیت تأمین منابع مالی و بازپرداخت 
اصل و سود آن با مشارکت دولت (۵۰ درصد دولت- 
۵۰ درصد شــهرداری) طبق بند «د» تبصره ۵ بودجه 
کل کشور استفاده شود. فعال کردن این ظرفیت از دو 
جهت دستاوردی درخور توجه برای شهرداری تهران 
است؛ نخســت آنکه در قالب بودجه عمومی کشور، 
دولت را وادار به ادای ســهم خود از توســعه شــهر 
می کند و همچنین بار مالی آن برای شهرداری تهران 
به اندازه نیمی از اصل و ســود تعلق گرفته است که 
این خود بــه معنی یارانه حدودا ۵۰ درصدی از اصل 
مبلغ تأمین مالی شــده برای شــهرداری تهران است. 
شهردار ســابق تهران افزود: مانده بدهی شهرداری 
تهران از بابت انتشــار اوراق مشــارکت تا ۲۹ اسفند 
ســال ۱۳۹۹ برابر با ۲.۴۶۵ هزار میلیارد تومان شامل 
۲.۱۳ هزار میلیارد تومان اصل سهم شهرداری، ۳۳۷ 
میلیارد تومان ســود و کارمزد سهم شهرداری است. 
همچنین ســه مجوز انتشار مبلغ ۴۵۰ میلیارد تومان 
اوراق مشارکت اسلامی از بانک مرکزی، مجوز انتشار 
مبلغ ۱.۸۵۰ میلیارد تومان اوراق مشــارکت اسلامی 
از بانک مرکزی و موافقت اولیه جهت انتشــار مبلغ 
۳۰۰ میلیارد تومان اوراق مشــارکت اسلامی از بانک 
مرکزی اخذ شده است. او ادامه داد: در حوزه بدهی 
به پیمانکاران، شــهرداری تهران تا پایان سال ۱۳۹۹، 
بالــغ بر ۷.۵ هزار میلیارد تومان بدهی به پیمانکاران 
مناطق ۲۲ گانه داشته است. این مبلغ در شهریورماه 
۱۳۹۶ و آغاز دوره جدید مدیریت شهری، بالغ بر ۹.۵ 
هزار میلیارد تومان بوده اســت. همچنین بر اســاس 
آخرین گــزارش موجود تا انتهــای آذر ۱۳۹۹، مانده 
بدهی شــهرداری تهران به پیمانکاران سازمان ها و 
شــرکت ها بالغ بر ۴.۴ هزار میلیارد تومان بوده است 
که نسبت به شهریورماه ۱۳۹۶ حدود ۲.۱ هزار میلیارد 
تومان افزایش داشــته اســت. حناچی تأکید کرد: در 
حــوزه بدهی بانکــی و مانده تســهیلات نیز بدهی 
شــهرداری تهران به بانک ها شــامل اصل تسهیلات 
دریافتی، سود و جرایم تعلق گرفته به آن تا پایان سال 
۱۳۹۹ برابر با ۵۰.۶۸۳ هزار میلیارد تومان اســت. تا 
پایان شهریور ۱۳۹۶ شهرداری تهران بابت تسهیلات 
اخذ شــده، در مجموع ۱۹.۴۰۸ هــزار میلیارد تومان 
بدهکار بوده اســت که از این میــزان ۷۷.۳۸۰ هزار 
میلیــارد ریال مربوط به اصل و ســود و جرایم مانده 
وام های ســال های قبل ۱۳۹۳، معادل ۹۲.۹۰۰ هزار 
میلیــارد ریال مربوط به اصل تســهیلات دریافتی در 
فاصله سال های ۱۳۹۳ تا شهریورماه ۱۳۹۶ ،معادل 
۸۱.۵۰۰ هــزار میلیارد ریال مربوط به ســود و جرایم 
وام های فوق بوده که با باز پرداخت ۵۷.۷۰۰ میلیارد 
ریال در سال های۱۳۹۳ تا شــهریورماه ۱۳۹۶، مانده 
تسهیلات معادل ۱۹.۴۸۰ هزار میلیارد تومان حاصل 
شده است. در حقیقت در دوره جدید مدیریت شهری 
در مجموع ۴۰.۲۸۰ میلیارد ریال تســهیلات دریافت 
و ۹۶.۹۲۰ میلیارد ریال از بابت اصل، ســود و جرایم 
مجموع وام های بر ذمه شهرداری تهران باز پرداخت 

شده است.

نورا حسینی: شهردار آینده تهران مشخص بود؛ از عصر روز چهارشنبه ۱۳ مرداد، قبل از آغاز 
به کار رســمی شورای شهر ششــم؛ اما رأی گیری رسمی روز گذشته در دومین جلسه علنی 
شورای شهر تهران انجام شد. برخی از اعضای شورای شهر تهران نگران ورود اتوبوسی نیرو 
به شــهرداری بودند و می خواستند از شهردار منتخب شان قول بگیرند که از بدنه شهرداری 
هم اســتفاده خواهند کرد؛ اما اصل داســتان صحن از زمانی آغاز شــد که علیرضا زاکانی 
برنامه هایش را ارائه داد و به ســؤالات اعضا هم پاســخ داد و به درخواست مهدی چمران 
صحن را ترک کرد تا رأی گیری انجام شــود. در این هنگام ناصر امانی، عضو شــورای شــهر 
ششــم خطاب به چمران این رأی گیری را غیر قانونی دانســت و از چمران خواست حالا که 
رأی اعضای شــورای شهر تهران مشخص اســت، رأی گیری برای شهردار شدن زاکانی را به 
جلسه روز سه شنبه موکول کند.ناصر امانی قسم می خورد که این خواسته تنها برای رعایت 
مرّ قانون اســت؛ اینکه شــورای شــهر در اولین گام خود برخلاف قانون حرکتی نکند. او به 
مصوبه هیئت وزیران درباره انتخاب شــهردار اشــاره می کند که بر ۹ سال مدیریت ارشد و 
رشــته های مرتبط که می توانند سمت شــهرداری را بر عهده بگیرند تأکید دارد. به گفته او 
رشته زاکانی در این فهرست نیست. امانی می گوید: پیش از انتخاب شهردار، پرویز سروری، 
مهدی چمران و آقا میری قرار بود صلاحیت کاندیداهای شــهرداری تهران را بررســی کنند 
که مشــخص نشد نتیجه آن چه شد؟ او دوباره قسم می خورد که خدا شاهد است این تذکر 
را برای رعایت قانون می دهد و اینکه شــورا با وجود انتخاب علیرضا جاوید یک ماه فرصت 
دارد تا به صورت قانونی این روند را طی کند و زاکانی با طی کردن پروســه قانونی شــهردار 
تهران شود و با شک و شبهه انتخاب شهردار برگزار نشود. اما پرویز سروری مخالف سخنان 
امانی بود. او می گوید که قرار است قانون تغییر کند و سایر شهرداران کشور از جمله مشهد 
هم چنین مشــکلی دارند و ما با این انتخاب یک قدم جلو هستیم؛ اما تشکری هاشمی عضو 
دیگر شــورای شهر تهران رأی گیری برخلاف قانون را ظلم به شهروندان تهرانی می داند که 
در اولین تصمیم شورا تصمیمی خلاف آیین نامه های مصوب گرفته شود. او تأکید می کند که 
قانون شورای شهر را مکلف کرده است که درباره صلاحیت گزینه های خود بررسی های لازم 
را انجام دهد و قرار بود پیش از این جلســه پیرهادی با وزارت کشور درباره رشته تحصیلی 
زاکانــی بحث و گفت وگو کند. او تأکیــد می کند که ما نباید در اولین تصمیم قانون شــکنی 
می کردیم و این از پیشانی شورای شهر پاک نخواهد شد. او تأکید می کند با عدم رأی گیری نه 
کار شهر لنگ می ماند و نه زاکانی می تواند قبل از طی شدن روند قانونی شهردار تهران شود؛ 
بنابراین به موازات حل شدن مشکلات رأی گیری برای شهردار تهران هم انجام می شود. اما 
تنها پنج عضو شــورای شهر به تأخیر رأی گیری جواب مثبت دادند و رأی گیری برای انتخاب 
زاکانی به عنوان شــهردار تهران انجام شــد. هرچند منتقدان در حاشــیه شورای شهر و در 

گفت وگو با رسانه ها این رأی گیری را نقطه تاریک شورای شهر ششم توصیف می کردند.
از وعده پاک سازی ۶ماهه آسیب های اجتماعی در بخشی از شهر تا وعده ایجاد ۲ قرار گاه
اما علیرضا زاکانی در صحن شــورای شــهر چــه گفت. برنامه های او در صحن شــورا 
تغییرات اندکی با آنچه در جلســات غیررسمی ارائه کرده بود، داشت. در برنامه هایی که در 
صحن مطرح کرد، او به مســائلی پرداخت که برکت را از تهران می برد و با اشــاره به اینکه 
بچه جنوب شــهر تهران اســت، از حضور معتادانی گفت کــه در کوچه پس کوچه های این 
محلات از جمله شــوش حضور دارند و وعده داد که می توان شــش ماهه این نوع آسیب ها 
را در تهران برطرف کرد؛ اما برخی آســیب ها مانند حاشیه نشــینی نیاز به کارهای جدی تری 

دارند.
 زاکانــی حــدود یک ســاعت برنامه های خــود را در صحن ارائه کرد. ۳۰ دقیقه پاســخ 
پرســش های اعضای شــورای شــهر را داد و در انتها نیز به پرســش های اختصاصی همه 
رســانه ها هم پاسخ داد. به همه دوربین ها لبخند می زد و با تصویری که در زمان مناظره ها 

از خود به نمایش گذاشته بود، متفاوت بود.
 او درباره نگرانی ورود اتوبوســی نیروهــای بیرون شــهرداری و بی توجهی به کارکنان 
قدیمی که بارها از ســوی اعضای شورای شهر مطرح شد، هم می گوید  شهرداری را محلی 
بــرای کارآموزی افراد بی تخصص نمی کند.  زاکانی در جریان ســخنانش یک عذرخواهی از 
مجلس می کند که رفیق نیمه راه شــان شــده و یک معذرت خواهی هم از مردم قم. به آنها 
وعده می دهد همچنان در کنار آبادانی تهران خدمت رســانی به مــردم قم را دنبال کند.  او 
می گوید : شرمنده مردم قم هستم و بنا را بر این دارم که داشته های خود را در طبق اخلاص 
بــرای این مردم بگذارم. دفترم در قم را تعطیل نخواهم کرد و به عنوان یک جایگاه حقیقی 
خواســته های مردم قم را در کنار شــرایط و نیازهای شــهر تهران در کابینه دنبال  کنم و از 

ظرفیت های قم برای ارتقا و موفقیت تهران و بالعکس ظرفیت های تهران برای همه کشور 
و به ویژه قم استفاده کنم. 

نهضت پارکینگ سازی در تهران
 زاکانی معتقد اســت: همه حاکمیت و حکومت بسیج شود که تحول بزرگ برای تهران 
به عنوان یک الگو برای جهان اســلام خلق شود. این امر محقق نخواهد شد، مگر مردم به 
صحنــه بیایند که نمونه عینــی آن را در دفاع مقدس دیدیم که امام فرمود که اگر بســیج 
نبود ، جنگ سمت و سوی دیگری به خود می گرفت. زاکانی با تأکید بر اینکه عدالت شهری و 
بازآفرینی اعتماد عمومی، آرامش شهر، هویت ایرانی اسلامی، مشارکت شهروندان، اقتصاد 
شــهری و نقش بین المللی جهانی تهران مقصود ماســت، می گوید: زمانــی که ما در ۲۲ 
منطقه پیگیر وضعیت هســتیم، می بینیم در یک منطقه سرانه فضای سبز وجود دارد و در 
یک منطقه شــرایط خوبی به  لحاظ فضای ســبز وجود ندارد و هیچ نسبتی برقرار نیست و 
وقتی صحبت از آســیب های اجتماعی می کنیم، همین نابسامانی در بخش محروم جامعه 
مطرح اســت. وقتی به  لحاظ زیرساخت های ورزشــی صحبت می کنیم، باید بدانیم نزدیک 
به ۴۰ درصد از امکانات ورزشــی ما در پنج منطقه خلاصه شده است و عملا ۱۵ منطقه ما 
محروم و در یک عقب افتادگی تاریخی در این عرصه و در شــرایط ســخت قرار دارند. وقتی 
ناظر به موضوعات رفاهی صحبت می کنیم، می بینیم که مناطقی مثل ۹، ۱۳، ۱۹، ۱۶ و ۱۸ از 
یک سختی در رفاه رنج می برند، بالطبع اینجا عدالت برای ما موضوعیت دارد. شهردار آینده 
تهران به کمبود پارکینگ هم اشاره می کند و می گوید: مردم نیازمند یک نهضت پارکینگ در 

تهران هستند، یکی از مواردی که در برنامه بنده پیش بینی شده، این موضوع است.
ایجاد قرار گاه اجتماعی

به گفته زاکانی تهران شــهری است که شهرداری و شــهردار مسئولیت مستقیم نسبت 
به آن دارند و ایجــاد قرارگاه اجتماعی می تواند معضلاتی مثل متکدیان و تردد معتادان را 
برطرف کند و شــهرداری می تواند این مســیر را دنبال کند و ما نیازمند یک حرکت جدی در 
فرهنگ شهرنشینی و مدیریت ایرانی - اسلامی هستیم و در این خصوص بسیار دچار نقصان 
و عیب هســتیم و این جنبه های شکلی است که وجه متمایزکننده ما از سایر شهرهاست و 
نیازمند آن هستیم که در همه این حوزه ها فعالیت جدی و اساسی داشته باشیم. اگر توجه 
خودمان را به محله محوری و مســجد محوری و ضرورت قانون مــداری و فرهنگ ترافیک 
و همســایه داری قرار بدهیم، اقدام خوبی شــکل خواهد گرفت. زاکانی در ادامه به مسئله 
کرونا هم اشــاره می کند و می گوید: مبارزه با کرونا یک موضوع جدی اســت و اگر از امروز 
بنده توفیق داشــته باشــم، از همین امروز باید قرارگاه مواجهه با کرونا را تأســیس و همه 
مســئولان مربوطه را پای کار بیاوریم و این ظلم اســت که مردم مــا این گونه پرپر می زنند. 
متأسفانه برخی با موضوع کرونا اداری برخورد می کنند. ما مقداری واکسن داریم اما تزریق 
آن به میزان لازم نیســت و برخی به شکل اداری کار می کنند و ما باید به یک مدل مشارکت 
مردمی پیش برویم و شهرداری در این بخش می تواند ورود پیدا کند و ما باید آمار مبتلایان 
را کاهش بدهیم. زاکانی معتقد اســت که رشــد تهران رشــدی کاریکاتوری بوده و درباره 

کاهش فاصله شــمال با جنوب می گوید:  این بی عدالتی در شهر مشهود است. مقدمه اینها 
این است که ما برای تهران تصویر روشنی را در ابعاد مختلف به صورت مشخص و مطلوب 
داشــته باشیم و این تصویر روشن موجود نیست و این تصویر روشن باید نسبت به مناطق با 
تحقق این افق مشخص شــود. از این جهت مبتنی بر آن تفسیر، بنده معتقدم به سرعت به 
آن سند دســت پیدا کنیم، ما باید توجه ویژه ای به سرانه ها داشته باشیم و این بی عدالتی و 
این فاصله را کاهــش دهیم. او درخصوص بدهی های پایتخت هم توضیح می دهد: قطعا 
نیاز به یکســری اســناد داریم و یک برنامه ریزی و اهتمام برای رســیدن به اهداف. ناظر به 
حــوزه بانک و بدهی های بانکی که درباره آن صحبت شــد. ما الان بالغ بر ۶۶ هزار میلیارد 
تومــان بدهی و ۵۸ هــزار میلیارد تومــان مطالبات داریم در شــهرداری و بخش زیادی از 
این بدهی ها، بدهی های به بانک هاســت و این بدهی ها روز به روز ســنگین تر می شــود و از 
طرفی اوراق مشــارکت را داریم که برخی از آنها را موظف بودند در اختیار شــهرداری قرار 
بدهند. ما نتوانســتیم وثایق لازم را آماده کنیم و الان داریم براساس اوراق مشارکت ماهانه 
پرداخت می کنیم بدون اینکه از اوراق مشارکت اولیه سودی برده باشیم. به گفته او یکی از 
سیاســت های اصلی باید این باشد که این بدهی ها را کم کنیم و در یک زمان بندی مشخص 
ماحصل این بدهی را به ســمتی ببریم تا شرایط بهتری ایجاد کنیم. البته شهر هیچ  گاه بدون 
بدهــی نخواهد بود؛ چرا که در قبال بدهی ها شــهرداری دارایی هایــی دارد. زاکانی پس از 
صحن شــورا به سؤالات خبرنگاران پاسخ داد. او درباره مدرک تحصیلی خود افزود: در بند 
یک ماده ۸۰ مصوبه ســال ۱۳۷۵ و آیین نامه داخلی دولت که سال ۹۷ تنظیم شده، شرایط 
احراز شــهردار ذکر شده که دارای نقص بوده و بخشــی از تخصص ها مانند تخصص های 
ناظر بر حوزه پزشــکی در آن نیامده اســت. علاوه بر این تخصص یک وجه قضیه اســت و 
بخش عمده موضوع، ویژگی های مدیریتی فرد اســت. شهر از نظر کالبدی نیاز به حوزه های 
فرهنگ، اجتماع، اقتصاد، امنیت و سایر فعالیت های شهری دارد و کسی که این کار را انجام 
می دهد باید مدیری باشــد که فهم بالای مسائل شهر را به عنوان یک دولت کوچک داشته 
باشــد و با تدبیر و استفاده از سایر افراد متخصص در حوزه های مختلف، رشدی همگون را 
برای شــهر فراهم کند.  او ادامه می دهد: خروجی و پیام رأی اســتمزاجی اعضای شورا در 
روز چهارشــنبه این بود که بنــده را برای این کار انتخاب کردند. پس از آن اســتعفای خود 
را تقدیم ریاســت مجلس کردم و طبق مــواد ۹۰، ۹۱ و ۹۲ آیین نامه داخلی مجلس، هفته 
بعد از قرائت اســتعفا، این موضوع به رأی و نظر نمایندگان گذاشــته خواهد شــد که طبق 
آن، امروز اســتعفا اعلام وصول و هفته آینده به بحث گذاشته می شود. به کارگیری ظرفیت 
اجرائی کشور برای حل مشکلات، اولویتی اساسی است و پیشنهادهایی شد که این ظرفیت 
به این حوزه آورده شــود و این مقدمه ای شــد برای آنکه دولت و شــورای شــهر تقاضا و 
نیازی را از بنده پیگیری کنند که در دولت یا شــهرداری خدمت کنم که در نهایت به شرایط 
فعلی منجر شد.  زاکانی در ادامه درباره کلان پروژه های شهرداری گفت: تهران تنها نیازمند 
کلان پروژه های عمرانی نیســت و نیازمند کلان پروژه های اجتماعی نیز هست. ظرفیت های 
بی نظیری هم وجود دارد؛ یعنی شهرداری تهران قرارگاه اجتماعی را بزند و بتواند معتادان 
متجاهر را از شــهر جمع کند، موضوع تکدی گری و موضوع کــودکان کار را حل کند. او در 
ادامه در پاسخ به پرسش خبرنگاری درباره اینکه آیا راه حل این قرارگاه جمع آوری معتادان 
و کودکان کار خواهد بود، می گویــد: قرارگاه اجتماعی که می گویم خاص معتادان متجاهر 
نیست، جمع مســئولان مرتبط با حوزه اجتماعی است. او در ادامه درباره برنامه خودش و 
ضرب الاجل های برون رفت از حوزه آســیب اجتماعی هم می گوید: استانداری، فرمانداری، 
بهزیســتی، دســتگاه های انتظامی و مجموعه های مختلف نیازمند این هستند که دور هم 
جمع شوند و درخصوص ساخت اجتماعی و سالم سازی اجتماعی بحث کنند؛ یعنی اکنون 
قانــون ظرفیت ها را تقســیم کرده و هرکســی ظرفیتی دارد. زاکانی دربــاره ۲۱ هزار معتاد 
متجاهــر که در برنامه خود هم به آنها اشــاره کرده بود، توضیــح می دهد: این معتادان با 
مجوز دستگاه قضائی باید جمع آوری ، سم زدایی  و مهارت یابی شوند و به اجتماع برگردند و 
اشتغالشان تأمین شود و تعامل خود را با خانواده برقرار کرده و پذیرش اجتماعی پیدا کنند. 
شــش مرحله دارد و یکی از مراحل آن، جمع آوری است که مرحله اول است و احتیاج به 
مجوز دارد. او در پاسخ به این پرسش که با این برنامه و راهکار، شهرداری با دستگاه ها برای 
جمع آوری معتــادان همکاری می کند نیز می گوید: قرارگاه که شــکل بگیرد باید این اتفاق 
رخ دهد، اما مرحله به مرحله مســیری باید برویم که ماحصلش چهره زشــت شهر که این 
شــرایط تلخ را می بینیم که یکی از آنها هم برای شهر زیاد است، متأسفانه من عدد ۲۱ هزار 

را شنیدم، ان شاءاالله این لکه ننگ از چهره شهر زدوده شود.

زاکانی با ۱۸ رأی شهردار منتخب تهران شد
قم تنها می ماند؟

الهه باقری سنجری: قدمتی پنج هزار ساله دارد و صاحب بیش از ۳۰۰ 
اثر تاریخی و آثار هنر دوران اسلامی است. سفال هایش این تاریخ را 
روایت می کنند؛ تاریخ شهرســتانی به  نام نیکشهر که امروز بیشترین 
جمعیت سیستان و بلوچســتان را در خود جا داده و شاهراه ارتباطی 
میان شــهرهای بزرگی مانند چابهار، کنارک و ایرانشــهر است. حالا 
سال هاست که محرومیت، رنگ شکوه تاریخی نیکشهر را مانند سایر 
شهرســتان های سیستان وبلوچســتان گرفته و مشکلات بی شماری 
گریبان گیر مردمانش است. داغ بی آبی و خشکسالی های گسترده ای 
که حتی سفره های آب زیرزمینی شان را هم خشک کرده، توفان ها و 
ریزگردهایی که نفس شــان را گرفته، کمبود مراکز آموزشی و درمانی 
و... همگی فقر و در نهایت کوچ اجباری را به این شهرستان پیشکش 
کرده اســت. در کنار تمام این بحران ها، امــروز کرونا هم مانند تیری 
در پاشنه آشیل سیستان و بلوچستان و همه شهرستان های این استان 

نشسته و توان شان را بریده است.
نزدیک به دو ســال است که از شــیوع کرونا در کشور می گذرد و 
پزشکان، بیمارستان ها، درمانگاه ها و سایر مراکز بهداشتی و درمانی 
درگیر شده اند. در مواجهه با این بیماری، مشکلات بسیاری گریبان گیر 
کلان شــهرها شــده و این مشــکلات در اســتان ها و شهرستان های 
کوچک تــر بنا به کمبودهای زیرســاختی و بحران هــای اقتصادی و 

محرومیت ها، چهره ترسناک تری به  خود گرفته است.
در این میان این روزها اخبار متعددی از مشکلات درمانی نیکشهر 
در فضای مجازی منتشر می شــود؛ مشکلاتی که به  گفته بسیاری از 
فعالان اجتماعی-سیاسی سیستان و بلوچستان، تازگی نداشته و تنها 

به  واسطه کرونا، نمود آن بیشتر شده است.
یونــس زین الدینــی، فعال اجتماعــی در سیستان و بلوچســتان، 
درباره مشکلات کنونی نیکشــهر و اوضاع درمانی این شهرستان، به 
«شرق» گفت: «چند ماهی است که نیکشهر، مانند زاهدان و چابهار، 
جزء شــهرهای قرمز به  شــمار می رود و دلیل آن هم قرار گرفتن این 
شهرستان در محور مواصلاتی چابهار به شمال استان است؛ بنابراین 
از مدت ها پیش نیکشهر هم با بحران های ناشی از کرونا درگیر بوده؛ 
اما هیچ  وقت خبری از آن منتشــر نشده است. این در حالی است که 
در ماه ها و روزهای گذشــته، آمار ابتلا و مرگ ومیر در نیکشهر و سایر 
شهرستان ها و روستاهای هم جوار آن، بسیار بالاست؛ نیکشهر از عید 
قربان تا امروز، یعنی حدودا در یک هفته، ۱۵ فوتی بر اثر کرونا داشته 
است». این فعال اجتماعی بلوچستان، درباره تلاش های کادر درمان 
و پزشکان نیکشهر، گفت: «شهرستان قصرقند فاقد بیمارستان است، 

شهرســتان پنوچ که فقط یک درمانگاه بســتری کوچک دارد. هر دو 
شهرستان مانند خود نیکشــهر مناطق کوهستانی و صعب العبوری 
دارند و بیمارســتان نیکشهر، تنها بیمارستان این منطقه است که به 
شهرستان های هم جوار و گاهی بخشی از هرمزگان هم خدمات ارائه 
می دهد. این موضوع، فشاری بیشتر از توان و امکانات موجود را به این 
بیمارستان تحمیل کرده است. البته هرچند امکانات این بیمارستان و 
تلاش کادر درمان، پاســخ گوی این مناطق نباشد؛ اما عامل مرگ ومیر 
در اینجا، مراجعه نکردن یا دیر رســیدن بیماران به بیمارستان است. 
در این شــرایط منصفانه نیســت که بخواهیم ایرادی را متوجه کادر 
درمان بکنیم و اخبار ناگواری که درباره بیمارستان و پزشکان منتشر 
می شود، فقط مردم را نسبت به تنها بیمارستان منطقه بدبین و عدم 
مراجعه را تشــدید می کند». به گفته زین الدینــی، افراد و نهادهایی 
که به  طور مســتقیم وظیفه اطلاع رسانی و جلوگیری از شیوع کرونا 
را دارند، متأســفانه از زیر بار مســئولیت شــانه خالی کرده اند. او در 
این مــورد توضیح داد: «به  طور مثال، یک  هفتــه قبل از عید قربان، 
با توجه به اهمیت این عید برای اهل تســنن، هشدارهای بسیاری از 
طــرف فعالان در فضای مجازی داده شــد که نماز جماعت و دید و 
بازدیدهای عید تعطیل شــود. این موضوع، از طرف دانشــگاه علوم 
پزشــکی ایرانشهر، در درخواستی کتبی به ســتاد کرونای شهرستان 
تحت نظر فرمانداری ارائه شــد و متأســفانه در ستاد کرونا، تصویب 
نشــد. نه تنها از برگزاری مراســم عید قربان جلوگیری نشد بلکه در 
این روزها شــاهد فعالیت بازار، برگزاری عروسی ها و دید و بازدیدها 
نیز بودیم. در واقع فرمانداری و نهادهایی که قدرت اجرائی داشتند، 
در پیشــگیری از ابتلا کوتاهــی کردند؛ در حالی که بــه  طور کلی در 
سیستان و بلوچســتان، حرف شنوی و اطاعت از مراجع مذهبی، بسیار 
بالاســت؛ یعنی اگر قاطعانه قرنطینه کامل در شــهر برقرار می شد، 
حتما مردم نیز همراهی می کردند. از طرفی، محدودیت در کیت های 
تست کرونا، باعث شده که مردم اطلاع دقیقی از میزان ابتلا نداشته 
باشــند و رعایت پروتکل هــا را جدی نگیرند. همچنیــن با توجه به 
اینکه آمار فوتی ها به زیر ۴۰ ســال رسیده، به  نظر می رسد با شرایط 

واکسیناسیون پلکانی، شاهد تلفات و فاجعه بیشتری باشیم».
که  است  بسیاری  عوامل  معلول  واکسیناسیون  از  استقبال نکردن 

مغفول مانده است
ایــن فعــال اجتماعی دربــاره انتشــار این خبــر که واکســن ها در 
سیستان و بلوچســتان بــدون اســتفاده مانــده اســت، توضیح داد: 
«منطقه ای به  نام کاجو در این شهرستان است که یکی از بزرگ ترین 

رودهای سیستان و بلوچستان از آنجا سرچشمه می گیرد. الان حدود 
یک  ماه است که آغاز بارش های مونسون (باران هایی به  دنبال پدیده 
مونســون در اقیانوس هند) راه ارتباطی با روســتاهای این منطقه را 
– که حدود هشــت هزار نفر در آن زندگی می کنند- مســدود کرده 
اســت. در این شرایط، به  چه شــکلی می توانند خودشان را به مرکز 
شــهر برســانند؟ بنابراین نه تنها برای درمان کرونا و واکسیناســیون، 
بلکه مردم این منطقه، برای مادران بــاردار، عقرب گزیده ها یا تأمین 
معــاش زندگی هیــچ راه ارتباطی ندارنــد. واکسیناســیون نیازمند 
برنامه های آموزشــی متناسب و راه های دسترسی راحت است. پس 
اســتقبال نکردن از واکسن معلول عوامل بســیاری است که به آنها 

توجهی نشده است».
شاهد فاجعه ای بزرگ در شهرستانی کوچک هستیم

سلمان بلوچ زهی، فعال اجتماعی- سیاسی سیستان و بلوچستان، 
با اشــاره به معضلات کنونی نیکشهر در دوران همه گیری کرونا هم 
به «شرق» توضیح داد: «چند ماه پیش، حدود ۲۰ نیروی درمان بدون 
گذراندن دوره تعهد خدمت شــان، به بیمارســتان ایرانشــهر منتقل 
شدند. از طرفی بیمارســتان نیکشهر پزشک اورژانس ندارد. پزشکی 
که در این سمت فعالیت داشت، به عنوان رئیس بیمارستان منصوب 
شــد و جایگزینی هم برای او انتخاب نشد. این موضوع باعث شد در 
شرایطی که ظرفیت بخش کرونای بیمارستان، بخش زنان و زایمان 
و بخــش اورژانس، از بیماران کرونایی پر شــده، با کمبود پرســتار و 
پزشک روبه رو باشیم. تعداد پرستاران این بخش ها در تنها بیمارستان 
نیکشــهر که شهرستان ها و روستاهای اطراف را پوشش می دهد، در 
هر شــیفت به سه نفر می رسد. این پرســتاران و کادر درمان با تمام 
تــوان تلاش می کنند؛ اما پاســخ گوی این تعداد مراجعه و مشــکل 
نمی توانند باشــند. همچنین با کمبود داروی شــدید هم در نیکشهر 
و شهرستان های هم جوار مواجه هستیم. در این میان با توجه به نیاز 
ضروری به فعالیت داروخانه ها به  صورت شبانه روزی، با درخواست 
داروســازان برای دریافت مجوز فعالیت شبانه روزی داروخانه ها در 
سطح شهرستان، موافقت نشده است. با این شرایط، فرماندار، رئیس 
شبکه بهداشــت و رئیس دانشگاه علوم پزشکی، بیشترین تأثیر را در 
روزهای بحرانی کنونی داشــتند. آنها در این وضعیت بحرانی درگیر 
جناح بندی ها و فعالیت های سیاســی خودشان هستند که نتیجه آن 
هم قربانی شدن ما نیکشهری هاســت. فرماندار نیکشهر، تاکنون در 
هیچ یک از جلســات ســتاد مدیریت بحران حاضر نبــوده و عملا در 
شرایط دشوار این شهرســتان چه زمان سیل و چه زمان کرونا، هیچ 

فعالیتی از ایشــان دیده نشده است؛ بنابر این سکوت مسئولان و نبود 
خبرگزاری هایی که به مشــکلات نیکشــهر بپردازند، باعث شده که 
این شهرســتان، روزبه روز وضعیت بدتری را شــاهد باشد». او درباره 
مســائلی که به شرایط بحرانی دامن زده، توضیح داد: «از حدود پنج 
ماه گذشته که نیکشــهر به مرحله قرمز کرونا رسید، به تمام نهادها 
هشدار دادیم که وضعیت شــهر بحرانی است و باید رسیدگی شود 
که متأسفانه شنیده نشــد. اگر از همان موقع اقدام به قرنطینه شهر 
کــرده بودند یا واکسیناســیون به  طور مرتب انجام  و فرهنگ ســازی 
درســت برای رعایت پروتکل ها اجرا می شد، شاهد این فجایع امروز 
نبودیم. از طرفی، فعالیت بازار، برگزاری جشــن ها و مراسم مذهبی 
و... نیز همه گیری را در این شهرستان به  طور درخور توجهی گسترش 
داده اســت. این نکته قابل  ذکر است که بارها اعلام کرده بودیم که 
برگزاری مراسم مذهبی و آیینی و دید و بازدیدها، به  منزله خودکشی 
دسته جمعی  اســت. کادر درمان هم در این مورد تذکرهای بسیاری 
داد؛ اما امام جمعه شهرســتان به برگزاری مراســم و اعیاد مذهبی 
اصــرار داشــت و توجیه او هم فعالیــت بــازار و مغازه دارها بود». 
بلوچ زهی درباره اینکه در این استان مردم از واکسیناسیون خودداری 
می کنند، توضیح داد: «چند وقت گذشته شایعه ای در فضای مجازی 
منتشــر شــده بود که برخی واکســن ها عوارض خطرناکی به  دنبال 
دارد. از طرفی، اوایل واکسیناسیون، دوز اول واکسن آسترازنکا در این 
استان تزریق شــد و دوز دوم، به موقع نرسید. در میان این دو تزریق، 
برخی از افرادی که دوز اول واکســن را دریافت کرده بودند، به کرونا 
مبتلا شدند و این موضوع، بدبینی ها را نسبت به واکسن افزایش داد. 
در این موارد هم، فرهنگ ســازی و آگاهی بخشی موضوع مهمی بود 
که باید به آن پرداخته می شــد. البته در این مورد باید گفته شود که 
بودجه های فرهنگی می توانســت کمک شــایانی به بهبود شرایط و 
فرهنگ سازی بکند که متأسفانه پرداخت نشد». به  گفته بلوچ زهی، 
نیکشــهر بین دو شــهر بزرگ چابهار و ایرانشهر واقع شده و در میان 
سیاست گذاری های این دو شهر، نیکشهر دیده نمی شود. در شرایطی 
که این شهرســتان دو نماینده هم در مجلس شورای اسلامی دارد. 
او در این باره گفت: «نیکشــهر نیروهای بومی توانمند بســیاری دارد. 
بارها پیشــنهاد دادیم که فرماندار و نماینــدگان مجلس را از همین 
نیروهای بومی انتخاب کنند، جای مسئولانی که حتی اشرافی درباره 
مشــکلات این منطقه ندارند. البته در این میــان باید قدردانی ویژه ای 
از کادر درمان انجام شــود. آنها تلاش بسیاری می کنند؛ اما امکانات 

کافی در اختیارشان نیست».

فعالان سیاسی- اجتماعی سیستان وبلوچستان از معضلات این استان می گویند
سکوتى که نیکشهرى ها را قربانى مى کند


